
گــروه اقتصادی -رئیس اتاق بازرگانی ایــران و چین گفت: دفتر 
رسمی این اتاق در شانگهای تیرماه امسال و در جریان سفر وزیر اقتصاد 

به این کشور افتتاح خواهد شد.
مجیدرضــا حریری اظهار کــرد: همانطور که از قبل نیز اعلام کرده 
بودیم خوشبختانه تمام مراحل کار برای افتتاح دفتر رسمی اتاق ایران و 
چین در شانگهای نهایی شده و همزمان با سفر وزیر اقتصاد به این کشور 
به بهره برداری خواهد رســید. این دفتر همزمان حکم نمایشــگاه دائمی 
کالاهای ایرانی در چین را خواهد داشت که می تواند گامی مهم در مسیر 

توسعه صادرات به این کشور باشد.
وی بــا بیان این که یکی از اصلی تریــن چالش های ما در صادرات 
به چین پایین بودن تنوع محصولات صادراتی اســت، توضیح داد: طبق 
آمارهای رســمی حــدود ۳۰ درصد از کل صــادرات غیرنفتی ایران به 
مقصد چین انجام می شــود اما در همین آمار حدود ۹۰ درصد صادرات 
به کالاهای نفت پایه یا معدنی اختصاص دارد و تنها ۱۰ درصد از صادرات 
ما به چین را دیگر کالاها تشــکیل می دهــد. یکی از اصلی ترین اهداف 
ما در راه اندازی این دفتر و نمایشــگاه دائمی توســعه صادرات این قلم 

کالاهاست.
رئیــس اتاق بازرگانی ایران و چین به حضور مداوم شــرکت های 
ایرانی در نمایشــگاه های چین اشــاره کرد و گفت: در ماه ها و هفته های 
گذشــته اتــاق بازرگانی ایران و چین مقدمات حضــور تعداد زیادی از 
شــرکت های ایرانی در نمایشــگاه های چینی را فراهم کرده و این روند 
تا پایان ســال جاری میلادی نیز ادامه خواهد داشت. همچنین در تیرماه 
و مردادماه نیز هیات های تجاری ایرانی با شــرکت های چینی مذاکرات 
مســتقیمی انجام می دهند که می تواند به توسعه سطح همکاری های دو 
طرف منجر شــود. با برپایی نمایشگاه  دائمی کالاهای ایرانی و همچنین 
فعال کردن پاویون ایران در نمایشگاه های چینی قطعا می توان به توسعه 

صادرات امیدوار بود.
حریری ادامه داد: برنامه ای را که ما در قالب اتاق بازرگانی مشترک 
دنبال می کنیم افزایشــی ۱.۵ برابری صادرات به چین در پنج سال آینده 
است و این هدف از دو طریق دنبال خواهد شد از سویی می توان کیفیت 
و ارزش کالاهای صادراتی مربوط به حوزه نفت پایه و معدنی را افزایش 
داد و از ســویی دیگر با معرفی کالاهای ایرانی در نمایشــگاه های دائمی 
می تــوان برای دیگر کالاها از محصولات غذایی گرفته تا کالاهای دانش 

بنیان راهی جدید باز کرد.

حریری خبر داد:

افتتاح دفتر اتاق ایران و چین
 در شانگهای
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گروه اقتصادی - رییس کمیسیون 
اقتصــادی مجلس گفــت: تعیین نرخ 
تســعیر ارز برای شرکت های پالایشی 
و پتروشــیمی غیر قانونی است و باید 
تمام شــرکت های اقتصادی و بورسی 
به مصوبه هیات تطبیق مصوبات عمل 
کنند.محمدرضــا پورابراهیمی رییس 
کمیسیون اقتصادی مجلس درباره تعیین 
نرخ تســعیر ارز و مبنای آن در بورس 
گفت: اخیراً هیات دولت در مصوبه ای 
صادرکنندگان محصولات پتروشیمی 
را مکلــف کرد که ارز خــود را با نرخ 
تعیین شده در سامانه نیما یعنی ۲۸,۵۰۰ 
تومــان عرضه کننــد و این موضوع به 

مجموعه های مختلف ابلاغ شد.

وی بــا بیــان اینکه طبــق قانون 
باید مصوبــات دولت در هیات تطبیق 
مصوبات در مجلس بررســی شــود، 
افزود: این موضوع در هیات تطبیق مورد 
بررسی قرار گرفت و جمع بندی بر این 
شــد که این موضوع مغایر با قوانین و 
مقررات جاری کشــور است؛ طبق بند 
)ب( مــاده ۲۰ قانون احکام دائمی نرخ 
ارز، شــناور مدیریت شده است و این 
نرخ براساس تورم داخلی و خارجی و 
قدرت رقابت پذیر در صادرات و سایر 
متغیرهای دیگر مشخص می شود پس 
هر نوع تصمیم در ســاختار اقتصادی 
بــرای تعیین نرخ ثابــت مغایر قانون 
احکام دائمی است. پورابراهیمی ادامه 

داد: همچنین ایــن موضوع در بودجه 
سنواتی هم آمده و در سند تحول دولت 
ابلاغی رییس جمهور در سال ۱۴۰۰ نیز 
اعلام شد که مبنای تصمیم درباره نرخ 
ارز، شــناور مدیریت شده است لذا به 
خاطر مغایرت با قوانین و مبانی علمی، 
هیات تطبیق مصوبه را رد کرد و رییس 
مجلــس هم این موضــوع را به رییس 

جمهوری اعلام کرد. 
بر این اساس عملًا مبنای تصمیم 
روش مبتنــی بر مرکز مبادلــه بوده و 
تعهــدات هم طبق آن انجام می شــود. 
رییس کمیســیون اقتصــادی مجلس 
اضافه کرد: البته شــنیده ها حاکی از آن 
اســت که شاید دولت با انجام اقداماتی 

میزان تقاضــا در بــازار را به گونه ای 
مدیریت کنــد که انتهای آن به نرخ ارز 
۲۸,۵۰۰ تومان نزدیک شــود؛ این کار 
دستکاری در بازار بوده و مورد تایید ما 
نیست. با ورود مجلس اقدامات درباره 
برخی شرکت ها نیز منجر به اصلاح شد. 
امیدوارم این تصمیم کمک کند تا بتوان 
در حوزه اقتصادی منافع ســهامداران 
و شــرکت های فعــال اقتصــادی را 
تامیــن کرده و باعث ارتقای توانمندی 

بنگاه های اقتصادی شود. 

نرخ ارز ترجیحــی در کنار نرخ 
ارز مرکز مبادله به صلاح کشور نیست 
مگــر دولت به روش های مختلف مابه 
تفــاوت را خودش تامیــن کند؛ وقتی 
کالاها بــا قیمت مرکز مبادله و یا بالاتر 
در دست مردم قرار می گیرد، نمی توان 
نرخی را تعریــف کرد که عملًا باعث 
ایجاد رانت در کشــور شود. از طرف 
دیگر دلایل حــذف ارز ۴,۲۰۰ تومان 
در دولت فعلی قابل تســری برای عدم 
وجود نرخ ارز ثابت ۲۸۵۰۰ تومانی در 

کشور است که همچون مدل قبلی عمل 
می کند. براساس توافق صورت گرفته 
در دولت مبنای تسعیر ارز برای بخش 
زیادی از شــرکت های بورســی مرکز 
مبادله است؛ از نظر ما نرخ مرکز مبادله 
قابل قبول است البته باید اجازه داده شود 
که عملکردها به سمت تبدیل شدن به 
نرخ واحد باشد و نرخ بازار غیررسمی 
را بــا مدیریت در این مرکز حذف کرد. 
وی با بیان اینکه ایجاد مرکز مبادله اقدام 
خوبی بوده و مورد تایید ماست، افزود: 

بخش زیادی از شــرکت های فعال در 
حوزه اقتصادی و شرکت های بورسی 
و مجموعه هــای صــادرات محور با 
نرخ مرکز مبادله عمل می کنند؛ درباره 
مواردی کــه دولت تکلیف کرد با نرخ 
نیمایی کار کنند هم مصوبه دولت برای 
آنها رد شــد. پورابراهیمی درباره اینکه 
نظارت کمیســیون اقتصادی بر اجرای 
مصوبه هیات تطبیق گفت: کمیسیون 
اقتصادی به این حــوزه ورود خواهد 
شــد و گزارش های نظارتی خود را به 

اســتناد مصوبه هیات تطبیق در دستور 
کار قرار می دهــد و اگر به قانون عمل 
نشــود گزارش خود را تهیه و به صحن 

علنی ارائه می کند.

پورابراهیمی مطرح کرد؛
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اقتصادی

گــروه اقتصــادی - ســازمان 
هواپیمایی کشــوری دربــاره اقدامات 
صورت گرفته در راســتای حمایت از 
حقوق مسافر و کنترل بازار فروش بلیت 
هواپیما در طول ماه های اخیر  اطلاعیه  
صادر کرد.در اطلاعیه سازمان هواپیمایی 
کشوری آمده است: در راستای حمایت 
از حقوق مسافر و رعایت دستورالعمل ها 
و قوانین صنعت هوانوردی و همچنین 
تأکیــد و دســتور وزیر محتــرم راه و 
شهرســازی مبنی بر ممنوعیت فروش 
چارتــری بلیت در مســیرهای هوایی 
پرترافیــک از مبداء و به مقصد تهران - 
مشهد- تبریز - اصفهان-شیراز- اهواز- 
بندرعباس( و نیز تخلف گران فروشی 
برخــی از شــرکت های هواپیمایــی، 
اقداماتی از جمله لغو مجوز ۱۰ شرکت 
هواپیمایی در برخی از مسیرها به عمل 
آورد.همچنیــن در چارچوب وظایف 

و مسئولیت های محوله در قالب قانون 
ســازمان هواپیمایی کشــوری و سایر 
قوانین و مقرارت موضوعه، نظارت های 
لازم در خصوص الزام رعایت مقرارت 
و بخشــنامه های نرخی و سایر الزمات 
موضوعه صــورت گرفته اســت. در 
حــوزه برخورد با تخلفــات مربوط به 
دفاتر و سایت های فروش بلیت هوایی، 
پروانه فعالیت دفاتر دارای مجوز فروش 
الکترونیکی از این ســازمان در چندین 
مــورد تعلیق و در صورتــی که دارای 
مجــوز از این ســازمان نبوده به مراجع 
صلاحیــت دار به منظور برخورد با این 
دفاتر و ســایت ها )دادســرای فرهنگ 
و رسانه، دادســرای عمومی و انقلاب 
ویژه فرودگاه هــای تهران و پلیس فتا( 
جهت انسداد سایت ها معرفی شده اند.
در خصوص شرکت های هواپیمایی نیز 
در دو حوزه تخلفات نرخی و پروازهای 

چارتری اقدامات به شرح ذیل انجام شده 
است:  الف( در حوزه تخلفات نرخی؛ 
رصد مستمر و روزانه تمامی کانال ها و 
سیســتم های توزیع و فروش در جهت 
انطبــاق با نرخ های نمایش داده شــده 
و فروش رفتــه با نرخ نامــه ابلاغی این 
ســازمان انجام می گیرد و موارد تخلف 
به ســازمان تعزیزات حکومتی جهت 
برخورد تعزیزاتی معرفی می شوند که 
تاکنون چند پرونده در ســازمان مزبور 
تشکیل شده و در دست پیگیری است. 
ب( در حــوزه پروازهای چارتری؛ این 
سازمان با ابلاغ بخشنامه به شرکت های 
هواپیمایی، برقراری پرواز چارتری در 
شش مســیر از مبداء و به مقصد تهران 
)مشــهد، تبریز، اصفهان، شیراز، اهواز، 
بندرعبــاس( را غیرمجــاز اعلام و به 
شرکت های هواپیمایی ۱۴ روز مهلت 
برای حــذف پروازهــای چارتری در 

مسیرهای فوق الذکر تعیین کرد. با اتمام 
مهلت تعیین شــده، مجوزهای پروازی 
آن دسته از شــرکت های هواپیمایی که 
نسبت به رعایت بخشنامه ابلاغی اقدام 

نکردند، در برخی از مسیرها ابطال شد که 
همواره به عنوان آخرین اقدام، در دستور 
کار این سازمان قرار می گیرد.  این اقدام 
در ادامه تذکرات کتبی قبلی، معرفی به 

دستگاه های نظارتی و تعزیزاتی وضع 
شــده برای شــرکت ها در حوزه غیر 
عملیاتی و بنا به دستور صریح مقام عالی 

وزارت صورت گرفت.

گروه اقتصــادی - معاون وزیر 
پیشــین نفــت در امــور بین الملل و 
بازرگانی گفت: قاعدتا مذاکرات برجام 
در صادرات نفت ایران به یک کشــور 
اروپایی مثل آلمان بی تاثیر نبوده است، 
ما می توانیم صادرات نفت به این کشور 
را افزایش دهیم اما به شرطی که تحریم 
نباشیم.علی ماجدی درباره صادرات 
نفت ایــران به آلمان و امــکان تداوم 
آن اظهار داشــت: احتمالا یک مجوز 
خاصی داده شده که آلمان بتواند حدود 
۷۰ هزار بشکه نفت از ایران خریداری 
کند و اگر این روند تکرار شــود قابل 

بحث خواهد بود.
وی افزود: در حال حاضر اروپا از 
روسیه نفتی خریداری نمی کند و این 
کشــور در تحریم بسر می برد، در این 

شــرایط بازار اروپا می تواند امکانی را 
برای صادرات نفت و گاز ایران فراهم 
کند، ولی اینکه آیا این برداشت آلمان 
از نفت ایران با اجازه اوفک بوده، تغییر 
سیاســت و یا یک مورد خاص؛ باید 
مشخص شود.معاون وزیر پیشین نفت 
در امور بین الملل و بازرگانی گفت: در 
هر حال  بالقوه این استعداد وجود دارد 
که ما به کشورهای اروپایی و از جمله 
آلمان صادرات نفت داشــته باشیم اما 
بالفعل رساندن آن منوط به مثبت شدن 

نتیجه مذاکرات برجام است.
وی تاکیــد کرد: مــا می توانیم 
صادرات نفت به آلمان را افزایش دهیم 
اما شرط آن این است که تحریم نباشیم، 

اکنون تحریم های امریکا و سازمان ملل 
را داریم و همه کشورها با لحاظ کردن 
این موضــوع با ایران مــراوده دارند. 
بنابرایــن فعلا تا عملیاتی شــدن این 

موضوع باید منتظر لغو تحریم باشیم.
ماجدی گفت: زمانی ما  ۲ میلیون 
و ۵۰۰ هزار بشکه صادرات داشتیم که 
از این میزان ۶۰۰ هزار بشــکه در روز 
به اروپا صادر می شد بنابراین صادرات 
به یک کشور اروپایی پدیده جدیدی 
نیســت و اکنون صادرات به آلمان هم 

ممکن است یک اتفاق استثنائی باشد.
وی خاطرنشــان کــرد: قاعدتا 
مذاکرات برجام نیز در صادرات نفت 
ایران به یک کشور اروپایی مثل آلمان 

بی تاثیر نبوده است.
معاون وزیر پیشین نفت در امور 
بین الملل و بازرگانی تصریح کرد: عملا 
بازار نفت ایران آســیای شرقی، خاور 
دور و بعد از آن اروپا بوده اســت اما در 
حالت عادی که صادرات ما با مشکل 
مواجه نبوده ۲۵ درصــد از صادرات 
نفت ایران به اروپا بوده اســت، اکنون 
هم اگر شرایط سیاسی به حالت عادی 
برگدد قاعدتا اروپا می تواند بازار خوبی 
برای نفت ایران باشد.وی یادآور شد: 
مــا معمولا نفت زیادی به آلمان صادر 
نکرده ایم البته بعد از برجام هیات های 
آلمانی بــه ایران مراجعه کــرده و در 
حوزه پتروشــیمی فعال بوده اند و در 

نظر داشتند که به حوزه نفت هم ورود 
کنند اما بی نتیجه ماند.

ماجدی بیان داشت: ما زمینه های 
زیادی برای صادرت نفت و پتروشیمی 
به کشــور آلمان داشته ایم و این کشور 
همواره شــریک اول تجــاری ما در 
بین کشــورهای اروپایی بوده است، 
آلمان ها هم در شرایط عادی نگاه مثبتی 
به همکاری اقتصادی بــا ایران دارند 
سابقه هم همین را نشان می دهد، مثلا 
زمینس جزء اولین شــرکت های بود 
که وارد ایران شــد و بنای همکاری با 
ما داشته اســت و در زمینه نیروگاه ها 
همکاری وســیعی داشته باشیم، ما در 
زمینه خودروســازی هــم  با آلمان ها 

کار می کردیم، در هر حال اکنون زمینه 
همکاری با این کشور بسیار زیاد است 

فقط باید شرایط فراهم شود.
جدیدترین اطلاعات منتشر شده 
از سوی مرکز آمار اروپا نشان می دهد 
آلمان برای نخســتین بار طی ۵ ســال 
گذشته یک محموله بزرگ نفت خام یا 
فرآورده نفتی از ایران وارد کرده است.

بر اســاس آمار یورو استات این 
کشــور در مارس سال جاری ۶۹ هزار 
و ۷۳۷ تــن نفت خام یا فرآورده نفتی 
از ایران وارد کرده است. آلمان آخرین 
بار نیز در اکتبر ۲۰۱۸ یک محموله ۱۰ 
هــزار تنی نفت خام یا فرآورده نفتی از 
ایــران وارد کرده بود. مجموع واردات 
نفت اتحادیه اروپا از ایران در این دوره 

بالغ بر ۶۹ هزار و ۸۸۴ تن بوده است.

گروه اقتصادی-غلامرضا مرحبا 
درباره تحقیق تفحــص از بانک ها در 
مجلس برای مباحث ناترازی و اضافه 
برداشت بانک ها اظهار داشت: دو طرح 
تحقیق و تفحــص در مورد بانک های 
دولتــی و هــم در مــورد بانک های 
خصوصی در مجلس مطرح است، باید 
توجه داشــت، اضافه برداشت بانک ها 
از بانــک مرکزی جرم نیســت اما یک 
خطای عملیاتی اســت به این معنا که 
عملکرد یک بانک نباید به جایی برسد 
که اضافه برداشت داشته و باید بین منابع 
و مصارف به نحوی تعادل برقرار کند که 
نیازی به اســتقراض از بانک مرکزی را 
نداشته باشد یا اینکه از بازار بین  بانکی 

پول خریداری کند.
وی ادامه داد: این اقدامات نشــان 
دهنده ناترازی بانک ها اســت و بانک 
مرکــزی هم یکســری مجازات های 
حرفه ای برای بانک های ناتراز در نظر 
گرفته که این مجازات از جنس مجازات 
حقوقی و قضایی نیســتند و بانک های 
متخلف مشمول این جرایم می شوند تا 
این بانک ها بین منابع و مصارف تعادل 

ایجاد کند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
افــزود: این یک واقعیت اســت که در 
کشــورمان اکثر بانک هــا چه دولتی و 
چه خصوصی دچار ناترازی هســتند 
اما این ناترازی دلایل متعدد دارد. بانک 
مرکــزی ابزارهای پولی در اختیار دارد 

که با اســتفاده از آنها بانک ها را کنترل 
می کند و قدرت تسهیلات دهی بانکی 
را با موضوعاتی ماننــد ذخایر قانونی 

کنترل می کند.
وی بــا بیان اینکه نظــام بانکی و 
صنعت بانکــداری ایــران از صنعت 
بانکداری دنیا عقب مانده اســت و نه 
سیستم حســابداری و سیستم منابع و 
مصارف در شــبکه بانکی کشورمان، 
مطابق با استانداردهای روز دنیا نیست، 
گفــت: یکی از دلایــل عقب ماندگی 
مباحث تحریم ها اســت چراکه دانش 
صنعت بانکداری، دانش گرانی است و 
نیاز به نرم افزاری دارد که باید خریداری 

و ایــن دانش به کشــور منتقل و بومی 
سازی شود و در اختیار نظام بانکی قرار 
بگیرد اما این اتقاق تا به امروز در صنعت 

بانکداری کشور رخ نداده است.
عضو شــورای پول و اعتبار ادامه 
داد: در دنیا صنعت بانکداری از فضای 
دیجیتال و الکترونیکی خارج شــده و 
بانک های هوشمند در نظام بانکی دنیا 
مطرح هستند و دیگر مراجعه حضوری 
مشــتریان به بانک ها منسوخ شده اما 

بانک های کشــورمان هنوز درگیر این 
موضوعات هستند.

وی بــا تاکید بر اینکــه باید این 
واقعیت را بپذیریم اصلی ترین ناترازی 
بانک ها، خود دولت است، اظهار داشت: 
هر چند که برخــی از بانک ها به ویژه 
بانک های دولتی به ســمت بنگاه  داری 
رفته اند و عملکردشــان در ناترازی  ها 
موثر بوده اما دولت هم بانک  ها را مجبور 
کرده به ســمتی بروند که حرفه  و علم 
بانکداری آنها را از حرکت در این مسیر 
منع کرده است. اما دولت به بانک ها برای 

اجرای این اقدامات دستور می دهد.
مرحبا افزود: دولت مدعی است 

کــه مالک و صاحب بانک ها اســت و 
بانک ها را مجبور به پروژه هایی می کند 
تا اینکه برای مثال آب دریای عمان را به 
کرمان برساند و مهم نیست این پروژه 
برای این بانک ســودآور باشد یا نه. هر 
چند مخالفتی با اجرای پروژه هایی مانند 
ساخت مسکن و آبرسانی نداریم اما باید 
تامین مالی این پروژه ها از مسیر درست 
انجام شــود و نباید بــرای این تامین 
مالی ها، بانــک ها مجبور به خریداری 

پول شوند.   
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفت: دولت بانک ها را مجبور می کند 
کــه ۲۰ درصــد از منابع خــود را به 
قرض الحسنه و ۲۰ درصد به تسهیلات 
تکلیفی و ۲۰ درصد به پروژه مســکن 
ملی و ... قرار دهد اما از سوی دیگر وقتی 
شهروندان برای نیازهای ضروری مانند 
تامین هزینه های ازدواج فرزندان خود، 
تقاضای دریافت وام خرد دارند، بانک ها 
منابعی برای پرداخت این تســهیلات 
ندارند. پس از آن هم اعتراضاتی مطرح 
می شــود و صدا و سیما هم برای تهیه 
برنامه ای در این باره در مجلس به دنبال 

نماینده ای می گــردد که نماینده در آن 
برنامه بانک هــا را بترکانند و تخریب 
کنند و آنتن را در اختیار این نماینده قرار 
می دهد اما این روند حرفه ای، عاقلانه و 

منطقی نیست.
مرحبــا تاکید کــرد: نمی گوییم 
بانک ها تامیــن مالی بلندمدت و کلان 
را انجــام ندهند اما تنهــا بانک ها منبع 
تامین مالی نیستند، می توان از ظرفیت 
بازار ســرمایه برای تامین مالی استفاده 

کرد و دولت می تواند برای تامین مالی 
اوراق را در بــازار ســرمایه به فروش 
برســانند و از این طریق علاوه بر تامین 
مالی بلند مــدت، نقدینگی در جامعه 
هم جمع آوری می شــود. همچنین از 
سوی دیگر منابع بانکی برای پرداخت 

تسهیلات خرد هم حفظ خواهد شد.
عضو شــورای عالی پول و اعتبار 
اظهــار داشــت: اجرای یــک پروژه 
زیرســاختی با تامین مالی بانک ها، به 
یکباره ۴۰ درصد کُل منابع یک بانک را 
درگیر می کند در حالی که امکان تامین 
مالــی این پروژه  بــه بخش های دیگر 
اقتصــاد هم وجــود دارد و با این منابع 
می توان بــه جمعیت ۲۰ میلیون نفری 

کشور وام خرد پرداخت کرد.
وی ادامــه داد: بعضــا با مواردی 
مواجه هستیم که یک بانک ۱۱۰ درصد 
منابع را به صورت قرض الحسنه ارایه 
داده اند، یعنی ۱۰ درصد به مردم ســود 
داده شــده و سپرده جمع آوری کرده و 
مجانی آن را وام داده اســت، کدام بقالی 
سرکوچه در یک روستایی، با این منطق 
کاســبی می کند که صنعــت حرفه ای 

بانکداری باید با این منطق فعال باشد؟
مرحبا درباره میزان بدهی دولت 
به بانک ها گفت: حجم بدهی دولت  به 
بانک ها فوق العاده بالا است و اگر دولت 
به صورت واقعی بدهی های بانک ها را 
پرداخت کند، تمام مشکلات ترازنامه 

بانک ها اصلاح می شود. 

مرحبا عضو شورای پول و اعتبار:

عامل اصلی ناترازی بانک ها، 
دولت است

عضو شورای پول و اعتبار اظهار داشت: دولت بانک ها را مجبور می کند که 20 درصد از منابع خود را به قرض الحسنه، 20 درصد 
به تسهیلات تکلیفی و 20 درصد به پروژه مسکن ملی و ... اختصاص دهند به همین دلیل وقتی شهروندان برای نیازهای ضروری مانند 

تامین هزینه های ازدواج فرزندان خود، تقاضای دریافت وام خرد دارند، بانک ها منابعی برای پرداخت این تسهیلات ندارند.

گروه اقتصادی - دبیر انجمن 
واردکننــدگان تلفن همــراه با بیان 
اینکه افزایش قیمــت آیفون مطرح 
نیســت و در قانون چیزی به عنوان 
هزینه رجیستری وجود ندارد، گفت: 
آنچه مطرح شــده این است که سود 
بازرگانی واردات تجاری همه کالاها 
از جمله موبایل در ســال جاری دو 
برابر سود بازرگانی واردات تجاری 
تعیین شده که تاثیری بر قیمت ها در 
بازار ندارد، چرا که اساســا خرید و 

فروش کالای مسافری مجاز نیست.
عبقری درباره برخی اخبار منتشر 
شده از دو برابر شدن هزینه رجیستری 
آیفون توضیح داد: چند مسئله درباره 
واردات موبایــل تداخــل پیدا کرد، 
مجلس برای ســال جاری مصوب 

کرد کلیه رویه هــای واردات، خارج 
از رویــه تجاری، مشــمول دو برابر 
هزینه واردات شــود و این موضوع 
فقط مختص موبایل نیست.  پس این 
موضوع جدیدی نیست  و فقط بعد از 
انتشار کتاب قانون تعرفه ها، اجرا شد. 
این قانون مربوط به ســود بازرگانی 
کلیه کالاهای مســافری است و فقط 
مربوط به آیفون نیست. ضمن اینکه 
از ابتدا در طرح رجیستری مقرر شده 
بود هزینه رجیســتری مسافری دو 

برابر هزینه تجاری باشد.
وی افــزود: در اصــل در رویه 
تجاری علاوه بر زمان بر بودن تامین 

ارز، مالیات بر ارزش افزوده و هزینه ای 
دیگر پرداخت می شــود، اما موبایل 
مســافری به راحتی با هزینه و قیمت 
کمتر وارد می شد.  همچنین با وجود 
گذشت هفت سال از طرح رجیستری 
شاهد هستیم که موبایل های مسافری 
عملًا مسافری واقعی نیستند و بیش 
از ۷۰ درصد موبایل های مسافری، به 
صورت قاچاق وارد کشور می شود و 
با بهره مندی از معافیت های مسافری 
از ســامانه اســتفاده می کند. تاکنون 
پرونده های تخلف بسیاری در حوزه 
پاسپورت، آژانس های هواپیمایی که 
کد در اختیار افــراد قرار می دادند و 

غیره وجود داشته است.
رئیــس انجمن موبایــل با بیان 
اینکــه طبق قانون کالای مســافری، 
کالای تجاری نیست و نباید خرید و 
فروش شود، تصریح کرد: با توجه به 
اینکه کالای مسافری در اصل کالای 
قاچاق اســت، اما با پوشــش کالای 

مسافری در مغازه ها عرضه می شود.
وی با تاکید بــر اینکه دو برابر 
بودن ســود بازرگانی بــرای کالای 
مســافری به معنــی افزایش قیمت 
آیفون نیســت، تصریح کرد: در حال 
حاضر تــا مدل ۱۳ آیفون به صورت 
تجاری به کشــور وارد می شــود که 

ســود بازرگانــی آن ۱۵ درصد بوده 
و هســت و بازرگان هم هیچ افزایش 
قیمتی برای آن نــدارد. به طور کلی 
واردات مسافری آیفون ۱۳ کم است 
و کمتر هم می شــود، چــرا که با این 
قانون صرفه اقتصادی ندارد. بنابراین 
تــا امروز بحث افزایش قیمت آیفون 

مطرح نیست.
به گفته رئیس انجمن موبایل در 
کتاب تعرفه امسال سود بازرگانی در 
رویه تجــاری برای موبایل زیر ۱۰۰ 
دلار معادل شش درصد، ۱۰۰ تا ۶۰۰ 
دلار چهار درصد و برای موبایل ۶۰۰ 
دلار به بالای ۱۵ درصد است. به طور 

کلی ما در قانون چیزی به عنوان هزینه 
رجیستری نداریم، بلکه بازرگان باید 
تعرفــه گمرکی، ســود بازرگانی و 
مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کند 

تا موبایل رجیستر شود.
یک پیشنهاد برای واردات 

آیفون ۱۴ به بالا
عبقری با بیــان اینکه موضوع 
دیگــر نامه ای اســت کــه انجمن 
یــک ماه پیش به معــاون اول رئیس 
جمهوری ارســال کرده، گفت: یکی 
از موضوعاتــی که در این نامه مطرح 
شــده بود، محــروم بــودن تجار و 
بازرگانــان از واردات قانونی آیفون 

۱۴ بود. تا اول اسفند سال قبل امکان 
واردات مسافری آیفون بوده، هرچند 
رجیستر نشده، اما بعد از این تاریخ به 
طور کلی هیــچ وارداتی برای آیفون 
۱۴ ثبت نشده اســت. این وضعیت 
باعث افزایــش قاچــاق موبایل به 
کشور شــده و از طرف دیگر شاهد 
فرصت طلبی هایی هستیم. به طوری 
که برخی از فروشگاه ها یا سایت های 
فروش به مشــتریان می گویند کد یا 
دســتگاهی دارند که آیفون ۱۴ با آن 

کار می کند.
وی با بیــان اینکه دولت هم در 
این مدت منفعتــی از واردات آیفون 

۱۴ نداشــته، اظهار کــرد: با توجه به 
این شرایط و تصمیم مجلس مبنی بر 
تعرفه ۱۵ درصدی برای موبایل های 
بــالای ۶۰۰ دلار، انجمن در این نامه 
تقاضا کرده مانند ترکیه، در راســتای 
جلوگیری از ســودجویی در بازار و 
واردات آیفون هــای ۱۲ و ۱۳ رفرش 
و ریپک بی کیفیــت، تعرفه واردات 
تجاری آیفون ۱۴ به بعد را ۲۵ درصد 

کند، اما اجازه واردات آن را بدهد.
رئیــس انجمن موبایــل با بیان 
اینکــه اگر با این نامه موافقت شــود 
هم بحث گرانی آیفون مطرح نیست، 
گفت: این موضوع برای آیفون ۱۴ به 
بعد مطرح هست که در اصل الان در 
بازار اجازه فروش ندارد و تاکنون به 

صورت قاچاق وارد شده است.

ماجرای۲برابرشدنهزینهرجیستریآیفونچیست؟

 دولــت بانک هــا را مجبــور می کنــد کــه 20 درصــد از منابع خــود را به قرض الحســنه و 20 
درصــد بــه تســهیلات تکلیفــی و 20 درصد به پروژه مســکن ملــی و ... قرار دهد اما از ســوی 
دیگــر وقتی شــهروندان بــرای نیازهای ضــروری مانند تامیــن هزینه هــای ازدواج فرزندان 
خــود، تقاضــای دریافت وام خــرد دارند، بانک ها منابعــی برای پرداخت این تســهیلات ندارند.

اطلاعیهسازمانهواپیماییدربارهکنترلبازارفروشبلیتهواپیما

آیادروازههایاروپارویطلایسیاهایرانبازشدهاست؟
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